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لیگ بیســـت ودوم در تاریخ چهار خردادماه بود که با قهرمانی 

پرســـپولیس به پایان رسید و با گذشـــت تقریبا یک ماه از این 

مســـابقات برخی تیم ها هنوز تکلیف کادرفنی خود را مشخص 

نکرده اند. هرچند یک ســـری از تیم ها هم در همین دو سه روز 

اخیر ســـرمربی خود را برای فصل آینده شـــناختند. تیم هایی 

مثل صنعت نفت آبادان، شـــمس آذر قزوین، آلومینیوم اراک 

و اخیرا هم اســـتقلال به تازگی سرمربی خود را معرفی کردند و 

انتظار می رود تیم هایی چون مس رفسنجان، فولاد خوزستان، 

پیکان، ملوان و ذوب آهن هم تا پایان هفته وضعیت نیمکت خود 

را مشـــخص کنند در غیر این صورت زمان را برای بستن تیمی 

خوب و اســـتارت به موقع تمرینات شان از دست خواهند داد. 

اما در این گـــزارش آخرین وضعیت نیمکت تیم هایی که هنوز 

سرمربی خود را مشخص نکرده اند مورد بررسی قرار دادیم. 

مس رفسنجان؛ ساکت یا ربیعی؟
باشگاه مس رفسنجان را باید یکی از عجیب ترین باشگاه های 

لیگ برتر بدانیم. باشگاهی که از نظر شرایط مالی و امکاناتی 

از جمله باشگاه های درجه اول فوتبال ایران است اما از لحاظ 

مدیریتی چنین شـــرایطی ندارد. تصور اینکه باشگاهی با این 

همه امکانات و شرایط مناسب نتوانست مجوز حرفه ای بگیرد 

خودش گویای همه چیز در مورد مدیریت این باشـــگاه است. 

همین مدیریت تقریبا یک ماه اســـت کـــه می خواهد تکلیف 

کادرفنی خود را مشخص کند اما هنوز نتوانسته است. آن هم 

در شرایطی که محمد ربیعی با این تیم پنجم شد و طبیعی است 

که اولویت این باشـــگاه تمدید قرارداد با این مربی باشد. نکته 

جالب توجه اینکه وقتی ربیعی با باشگاه استقلال وارد مذاکره 

شد و تا آستانه ســـرمربیگری این باشگاه پیش رفت، مدیریت 

باشگاه مس هم سریعا با ساکت الهامی مذاکره کرده و با او نیز 

قرارداد اولیه را امضا کردند. اما وقتی ربیعی با استقلال به توافق 

نرســـید، مدیریت باشگاه مس با اعتراض هواداران رفسنجانی 

مواجه شد. از آنجا که انتخابات مجلس شورای اسلامی نزدیک 

است، خیلی مهم است که سرمربی مس رفسنجان فردی باشد 

که مردم این شهر او را دوست داشته باشند. با توجه به همین 

مساله نیز وقتی هواداران رفسنجانی به انتخاب ساکت اعتراض 

کردند، فشارهایی از سوی برخی افراد سیاسی به باشگاه مس 

وارد شد تا شرایط برای بازگشت ربیعی به این تیم مهیا شود از 

این جهت که این مربی به واســـطه 4 سال کار در رفسنجان در 

این شهر محبوبیت خاصی دارد. با توجه به این اتفاقات با وجود 

توافق با باشـــگاه مس ممکن است ساکت به یکباره جای خود 

را به ربیعی بدهد. اما آنچه مشخص است سرمربی فصل آینده 

مسی ها از بین این دو مربی انتخاب خواهد شد. 

فولاد؛ منصوریان نمی خواهد
میدان را خالی کند

مدیریت باشگاه فولاد هم دست کمی از باشگاه مس رفسنجان 

ندارد. باشگاهی با کلی امکانات و سرمایه اما ناتوان در انتخاب 

سرمربی و خیلی از مسائل دیگر که جای پرداختن زیادی دارد. 

فولاد فصل پیش یکی از تیم هایی بود که بیشترین هزینه را کرد 

اما در حد یک تیم معمولی نتیجه گرفت. در چنین شـــرایطی 

انتظار می رفت مدیران این باشگاه با درس گرفتن از اشتباهات 

خود با یک برنامه ریزی اصولی خود را آماده لیگ بیست وسوم 

کنند که خلاف این قضیه را شاهد هستیم. اعضای هیات مدیره 

و مدیریت باشگاه فولاد بعد از اینکه با جواد نکونام قطع همکاری 

کردند، علیرضا منصوریان را با قرارداد یک سال ونیمه جانشین 

وی کردند اما حمایت آنها از این مربی سه ماه هم دوام نیاورد. 

در این میان آنها با این مربی صادق نبودند. از این جهت که از 

یک طرف به وی گفتند برنامه و لیســـت ورود و خروج تیمش را 

برای فصل جدید تحویل باشگاه دهد و از سوی دیگر به دنبال 

جذب مربی خارجی برای جایگزینی او رفتند. همین مســـاله 

باعث شـــده باشگاه فولاد در یک ماه اخیر جزء بلاتکلیف ترین 

باشگاه های لیگ باشد. در این میان منصوریان که علاقه زیادی 

به ماندن در فولاد دارد برای اینکه به کارش در این باشگاه ادامه 

دهـــد به راحتی میدان را برای مخالفانش در باشـــگاه اهوازی 

خالـــی نکرد و به نوعی با چنگ و دنـــدان جایگاهش را تا الان 

حفظ کرده اســـت. منصوریان جدا از اینکه شـــخصا نزد مدیر 

کارخانه رفته و مدعی شـــده که با نصف بودجه فصل قبل بهتر 

از لیگ بیســـت ودوم نتیجه خواهد گرفت چند فرد سیاسی را 

هم واسطه کرده که در اهواز بماند. در این میان نباید از تلاش 

یکی دو عضو هیات مدیره باشـــگاه فولاد برای آوردن سرمربی 

خارجی هم غافلگیر شـــد. به هر حـــال این جنگ و جدال در 

باشگاه فولاد همچنان ادامه دارد و باید منتظر نشست و دیدید 

که سرنوشت منصوریان به کجا خواهد کشید. اما آنچه مشخص 

است درصورت ماندن منصوریان در فولاد فصل بسیار سختی 

در انتظارش خواهد بود. 

ذوب آهن؛ اختلاف نظر در هیات مدیره
باشگاه ذوب آهن در چند سال اخیر روندی را در پیش گرفت که 

کم کم جایگاه خود را در بین تیم های بالانشین از دست داد و 

تبدیل به تیمی شد که مدیرانش به بقای باشگاه خود در لیگ 

برتر رضایت دهند. در این باشگاه هم اختلاف نظر بر سر انتخاب 

سرمربی فصل آینده، تعیین بودجه و هدف گذاری زیاد است و 

به نظر می آید که هر مربی فصل آینده با این تیم وارد مسابقات 

لیگ شود شرایط سختی در انتظارش خواهد بود. از این جهت 

کـــه آن طور که باید نمی تواند تیمش را در فصل نقل وانتقالات 

تقویـــت کند و به نوعی باید با یک تیم جوان به جنگ تیم های 

متمول و پرهزینه برود. مهدی تارتار با همین شـــرایط دو فصل 

در ذوب آهن دوام آورد و برای سال سوم هم چندان از حمایت 

مدیران باشگاه ذوب آهن برخوردار نیست. در این میان برخی 

در این باشگاه سخت در تلاشند تا قاسم حدادی فر را جانشین 

تارتار کنند اما این ترس را هم دارند که این مربی جوان شاید با 

دست خالی نتواند حتی تیم را در لیگ برتر حفظ کند. از طرفی 

برخی از اعضای هیات مدیره باشـــگاه نظرشان این است که با 

تقویت تیم و جذب مربی خارجی شرایط را برای بازگشت ذوب 

به تیم های بالانشـــین فراهم کنند که از قرار معلوم بودجه این 

باشگاه این اجازه را نمی دهد. همین اختلاف نظر ها در باشگاه 

اصفهانی باعث شـــده که پروژه انتخاب سرمربی این تیم برای 

فصل جدید بازی ها تا حد زیادی طولانی شود. در شرایط فعلی 

هم فقط می توان گفت باشگاه ذوب آهن ابتدا باید بودجه اش 

مشخص شود و بعد از آن مدیریت این باشگاه تکلیف کادرفنی 

را هم معلوم می کند. 

�پیکان؛ به دنبال مربی ارزان اما کاربلد
باشگاه پیکان برای فصل جدید رقابت های لیگ برتر بودجه خود 

را تقریبا مشخص کرده و قصد ندارد بیشتر از 50 میلیارد تومان 

هزینه کند. البته این باشگاه در کنار این قضیه روی فروش چند 

بازیکن خود هم حساب باز کرده است. بازیکنان جوانی که بعد 

از دو سه فصل درخشش در این تیم وقتش رسیده راهی تیم های 

متمول لیگ برتری شـــوند. در همین راستا این باشگاه کمیته 

فنی را تشکیل داد تا با توجه به بودجه تعیین شده کادرفنی را 

انتخاب کند. گزینه اول کمیته فنی برای هدایت خودروسازان؛ 

مجتبی حســـینی بود که او بعد از بررسی وضعیت مالی پیکان 

و آلومینیوم ترجیح داد راهی اراک شـــود. بعد از آن پیکانی ها 

باب مذاکره را با مهدی تارتار، عبدالله ویســـی، ساکت الهامی 

و... آغـــاز کردند اما هیچ یک از این مربیان حاضر نیســـتند با 

دستمزد دو سه میلیاردی هدایت پیکان را در دست بگیرند. با 

این حال کمیته فنی باشـــگاه پیکان تلاشش را برای استخدام 

سرمربی باتجربه، کاربلد و در عین حال ارزان ادامه خواهد داد. 

ملوان؛ �ول برسد همه برمی گردند
باشگاه ملوان از لحاظ ساختاری هیچ شباهتی با یک تیم لیگ 

برتری ندارد و قطعا اگر بخواهد با شرایط فصل قبل وارد فصل 

جدید رقابت های لیگ شـــود یکی از مدعیان اصلی سقوط به 

لیگ یک خواهد بود. مازیار زارع و پژمان نوری هم با اطلاع از 

این موضوع تصمیم گرفتند از ملوان کناره گیری کنند. درحال 

حاضر مشکل اصلی انزلی چی ها پیدا کردن اسپانسر و در واقع 

یک پشتوانه خوب مالی است. اتفاقی که اگر رخ دهد ملوان با 

همان کادر قبلی اش راهی فصل جدید مسابقات خواهد شد. 

در این مورد باید دید دنیامالی موفق می شـــود یک اسپانســـر 

خوب برای ملوان پیدا کند یا نه. تا زمانی هم که این اتفاق رخ 

نداده وضعیت این باشگاه تغییر نخواهد کرد. 

آخرین وضعیت نیمکت بلاتکلیف 5 تیم لیگ برتری

دندان چنگ و  حفظ صندلی با  از دستمزد 2 میلیاردی تا 
حمیدرضا اسکندری

خبرنگار گروه ورزش

مسعود آرمات در گفت وگو با »فرهیختگان«: شروع امیدوارکننده ای در هفته دوم مسابقات داشتیم

اجازه قدرت نمایی به آلمانی ها را ندادیم
تغییر نسل تیم های مدعی در جام ملت ها در حالی کلید خورده که تیم ما همچنان به استفاده از باتجربه ها اصرار دارد

جوان گرایی غول های آسیا پس از جام جهانی

تیم ملی والیبال کشـــورمان در هفته دوم رقابت های لیگ ملت ها شـــروعی طوفانی 

داشـــت و موفق شـــد آلمان را در روتردام با نتیجه سه بر صفر شکست دهد. این برد 

روحیه بخش می تواند اعتمادبه نفس ازدست رفته ملی پوشان را به خاطر کسب نتایج 

ضعیـــف در هفته اول بازی ها برگرداند و کمک کند تا این تیم با قدرت بیشـــتری به 

مصاف حریفان آینده اش برود. مســـعود آرمات، سرمربی سابق تیم ملی نوجوانان در 

گفت وگو با »فرهیختگان« درباره دیدار روز گذشـــته ملی پوشان کشورمان با آلمان به 

سوالات مطرح شده پاسخ داد. 

 از هر نظر سرتر از آلمانی ها بودیم
آرمات در ابتدا ضمن تمجید از عملکرد شاگردان عطایی اظهار داشت: »بعد از اینکه 

در هفته نخست بازی ها نتوانستیم عملکرد خوبی را داشته باشیم با برطرف ساختن 

نقاط ضعف مان با روحیه خوب و آمادگی بالا به مصاف آلمان رفتیم و توانســـتیم در 

یک بازی کاملا برتر این تیم قدرتمند را شکست دهیم. در حقیقت در این بازی اجازه 

قدرت نمایی را به حریف ندادیم و از هر نظر سرتر از آنها ظاهر شدیم. چه در دفاع و چه 

در حمله کاملا کم اشتباه بودیم. در دقایقی از بازی حریف سعی کرد روی توپ های 

قدرتی برنامه ریزی کند که خوشبختانه کادرفنی ما هوشیار عمل کرد و با سرعتی که 

به بازی دادیم اجازه خودنمایی را به حریف ندادیم. در ســـرویس ها خیلی کم  اشتباه 

عمل کردیم، روی حملات موفق بودیم و در دفاع هم بازیکنان شـــرایط خیلی خوبی 

داشتند که کمک زیادی کرد تا بازی را با قاطعیت ببریم.« 

 مشخص بود که در تعطیلات بیکار نبودیم
کارشناس والیبال ادامه داد: »در هفته اول تیم ملی نتوانست بازی های خوبی را ارائه 

دهد و اشتباهات زیادی را در بخش های مختلفی داشتیم. همان طور که از کادرفنی 

خوب تیم ملی انتظار می رفت در تعطیلات بیکار ننشسته و روی نقاط ضعف مان کار 

کردیم. در حملات کمترین توپ ها را از دســـت دادیم. روی توپ های دریافتی خیلی 

بادقت بودیم و حتی در توپ های برگشـــتی هم امتیازات باارزشـــی به دست آوردیم. 

همین برتری ها در قســـمت های مختلف باعث شد که حریف اجازه قدرت نمایی پیدا 

نکند. در ست دوم آلمان بهتر از ما بازی را شروع کرد و در امتیازات آخر هم برتر بود 

اما با هوشـــمندی توانســـتیم که بازی را برگردانیم و این برتری را تا پایان ســـت سوم 

حفـــظ کردیم. این 3 امتیـــاز از لحاظ روحی و روانی خیلی به تیم ملی کمک خواهد 

کرد تا در دیدار های آینده که به مراتب سخت تر هم هستند، بهتر از قبل عمل کنیم.« 

 تضمینی در داشتن ثبات نیست
وی در پاسخ به این سوال که آیا این برد تضمینی برای ثبات بیشتر در بازی های آینده 

خواهـــد بود یا نه؟ عنوان کرد: »اگرچه ایـــن برد خیلی باارزش بود اما تضمینی برای 

موفقیت ما در بازی های آینده نیست. هر بازی شرایط خاص خودش را دارد. من فقط 

نگران این هستم که نکند بازیکنان ما به خاطر برد آلمان دچار غرور شوند. هرگز نباید 

این اتفاق رخ دهد و از همین حالا باید این بازی را فراموش کرده و روی حریف آینده مان 

تمرکز کنیم. در لیگ ملت ها حریف آسانی وجود ندارد و تیم ها با سبک های مختلف 

بـــه مصاف مان می آیند. تیم ملی توانایی صعود به مراحل بالاتر را دارد و لازمه آن این 

است که بتوانیم شرایط خوب خودمان را حفظ کرده و بهبود ببخشیم.« 

 تیم های زیادی جوان گرایی کرده اند
ســـرمربی سابق تیم ملی نوجوانان با تاکید بر اینکه باید در مورد تیم ملی صبور بود، 

افزود: »شـــخصا به این تیم خیلی امیدوار هســـتم و اعتقادم این اســـت که تیم ملی 

جوانانی در اختیار دارد که در آینده حرف های زیادی برای گفتن دارند. نفراتی مثل 

خانزاده، حاجی پور و ولی زاده که اولین دوره لیگ ملت ها را تجربه می کنند. مسلما به 

این تیم باید فرصت داد و نباید توقعات را از آنها بالا ببریم. به قول معروف باید درمورد 

تیم ملی جوان شـــده مان صبور باشیم. همین تیم ملی آلمان و تیم هایی مثل چین و 

لهســـتان هم چند بازیکن جوان با خود به مسابقات آورده است. این تیم ها مطمئن 

باشید در رقابت های جام جهانی و انتخابی المپیک شرایطی بسیار بهتری را خواهند 

داشـــت. همین طور تیم خودمان که بازیکنان جوانش در آینده از ستاره های والیبال 

جهان خواهند بود. خاطرم است وقتی سرمربی تیم ملی نوجوانان بودم تیم بلغارستان 

بازیکنی داشـــت به نام نیکولف که همزمان برای تیم جوانان و بزرگســـالان کشورش 

بازی می کرد. این بازیکن الان به یک سوپراستار در والیبال اروپا و جهان تبدیل شده 

است. همین شرایط را الان خانزاده هم دارد. او که در تیم ملی نوجوانان شاگرد خودم 

بود همزمان برای تیم جوانان و بزرگسالان بازی می کند و مطمئن باشید با ادامه این 

روند در آینده ای نه چندان او به یکی از بهترین ها در سطح جهان تبدیل می شود.«

تیم ملی فوتبال دیشب در آخرین دیدار خود در تورنمنت کافا به مصاف 

ازبکستان رفت تا برابر این تیم جدی ترین محک خود را پس از انجام 

دو مســـابقه نه چندان مفید بخورد. تیم ایران در دو دیدار قبلی خود 

برابر افغانستان و قرقیزستان که رقبای درجه چندم در آسیا محسوب 

می شدند، دو برد پرگل به دست آورد و کار سختی نداشت. به همین 

دلیل برخی منتقدان تیم ملی معتقد بودند برای چنین تورنمنتی بهتر 

بود بجای لشکرکشی با همه لژیونرها و ستاره ها، ترکیبی از بازیکنان 

جوان و آینده دار را به مسابقات کافا می بردیم. تیم ما با توجه به اینکه 

پیرترین تیم جام جهانی 2022 قطر بود و سن نسل فعلی بازیکنان ما 

بالا رفته اســـت نیاز به جوان گرایی و تغییر نسل دارد، اما در شرایطی 

که فرصت زیادی تا جام ملت های آســـیا باقی نمانده به نظر می رسد 

سرمربی تیم ملی به جای این کار به دنبال نتیجه گیری و موفقیت در 

این مسابقات است و حتی بعضا نفراتی چون علیزاده، محمد کریمی 

و اسدی که به تازگی به ترکیب تیم ملی اضافه شده اند نیز سن پایینی 

ندارند و همگی 27 سال به بالا هستند. 

تیم ما در رقابت های جام جهانی با کارلوس کی روش شرایط ویژه ای 

داشـــت و ســـرمربی پرتغالی که در فاصله کمی تا شـــروع مسابقات 

هدایت تیم را برعهده گرفت ترجیح داد با همان نفراتی که قبلا سابقه 

همکاری داشته و شناخت بیشتری از آنها دارد تیمش را به قطر ببرد. 

در چنین شـــرایطی تیم با میانگین سنی 28.9 سال به جام جهانی 

رفت و البته در همان دور گروهی حذف شد. در چنین اوضاعی به نظر 

می رسید پس از جام جهانی تیم ما به سراغ پوست اندازی خواهد رفت، 

اما میانگین ســـنی تیم کنونی فقط 0.9 سال کم شده است و با این 

وضعیت شاید در جام ملت ها نیز یکی از مدعیان مسن این تورنمنت 

باشـــیم. در ادامه به بررسی وضعیت سنی رقبای اصلی خود در این 

مسابقات می پردازیم. 

 کره جنوبی
کره ای هـــا برای این فیفا دی بازی با دو تیم ملی پرو و ال ســـالوادور 

را در برنامه داشـــتند که اولی را با یک گل بردند و دیروز در مســـابقه 

دوم به تســـاوی یک- یک رسیدند. یورگن کلینزمن، سرمربی آلمانی 

که به تازگی هدایت کره را برعهده گرفته اســـت تیمش را به نســـبت 

جام جهانی جوان تر هم کرده اســـت و در فهرســـت کنونی میانگین 

سنی تیم 27.08 بود و نشان می دهد به دنبال این است که با تیمی 

جوان تر از جام جهانی راهی جام ملت ها شود. 

 ژاپن
ســـامورایی ها هم در همان تورنمنتی حضور داشـــتند که کره ای ها 

هم بودند. البتـــه این تیم عملکرد بهتری برابر دو حریف خود از قاره 

آمریکا داشت و 6 گل به ال سالوادور زد و 4 بر یک هم پرو را برد. آنها 

که در جام جهانی متوسط 27.8 سال داشتند در این تورنمنت اخیر 

نزدیک به دو ســـال تیم خود را جوان تـــر کرده اند و البته نتایج خوب 

تیم نشان می دهد این جوان گرایی اصولی و طبق برنامه انجام شده 

است. ژاپنی ها که در جام جهانی نمایشی بسیار خوب داشتند خود 

را یکی از اصلی ترین مدعیان جام ملت ها می دانند. 

 استرالیا
گراهام آرنولـــد در این فیفا دی فقط یک بازی تدارکاتی برای تیمش 

در نظر گرفته بود که البته همان یک مسابقه با قهرمان جهان انجام شد 

که می تواند برای این تیم بسیار مفید باشد. آنها برابر مسی و یارانش 

با دو گل باختند و البته این اتفاق در حالی رخ داد که آرنولد تغییرات 

نســـبتا زیادی در تیمش ایجاد کرده که باعث شده این تیم نسبت به 

جام جهانی نزدیک به سه سال جوان تر شود. مسلما چنین تیم هایی 

به جام ملت ها به چشـــم یک فرصت برای تغییر نســـل و جوان گرایی 

برای جام جهانی بعدی می نگرند. در چنین شرایطی استرالیا که قرار 

است در فیفادی بعدی رودرروی انگلیس قرار گیرد می تواند یکی از 

مدعیان جدی جام ملت ها باشد. 

 عربستان سعودی
این تیم غرب آسیا در حالی در جام جهانی آرژانتین را برد و شگفتی ساز 

شد که میانگین سنی این تیم در این تورنمنت 27.2 سال بود. پس 

از پایان این مسابقات آنها به سراغ ژرژ ژسوس پرتغالی رفتند تا به جای 

هروه رنار روی نیمکت این تیم بنشیند. ژسوس با وجود اینکه می داند 

در عربستان کوچک ترین لغزشی در نتیجه گیری به معنای برکناری از 

سمتش خواهد بود اما از جوان گرایی و استفاده از استعدادهای جوان 

غافل نشـــده است و به نسبت جام جهانی در فیفادی اخیر یک سال 

تیمش را جوان تر کرده است. البته آنها در این فیفا دی بازی تدارکاتی 

نداشتند و آخرین لیست مرد پرتغالی مربوط به دیدارهای ماه مارس 

است که برابر ونزوئلا و بولیوی به میدان رفتند. 

 قطر
میزبان جام جهانی و مدافع عنوان قهرمانی جام ملت ها پس از اینکه 

تورنمنت موفقی را در خانه نداشت و با ناکامی در همان مرحله گروهی 

حذف شـــد حالا به دنبال این اســـت که با کارلوس کی روش تیمی 

متفاوت را راهی جام ملت ها کند. آنها در اینجا هم میزبان هســـتند 

و مرد پرتغالی می داند که برای تکرار قهرمانی دوره پیش کار بســـیار 

سختی پیش رو دارد. او برای این فیفا دی سه بازی با تیم زیر 23 سال 

کرواســـی، ونزوئلا و نیوزیلند برنامه ریزی کرده بود که این آخری لغو 

شد، اما تیم او به نسبت جام جهانی یک سال و نیم جوان تر شده است 

و این یعنی پروژه تغییر نسل در این تیم هم با جدیت دنبال می شود. 


